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فلاحت پیشه نماینده ادوار مجلس :

برخی مسئولان موضوعات مربوط به مهاجران 
را لاپوشانی می کنند

سرویس سیاسی - حشمت الله فلاحت پیشه 
نماینده پیشــین مجلس شــورای اسلامی در پاسخ 
به این ســوال که با توجــه به نگرانی هایی که در اثر 
ازدیاد مهاجران افغانســتانی به کشور به وجود آمده 
اســت، دلیل به وجود آمــدن این نگرانی را در کجا 
می بینید و وظیفه دستگاه دیپلماسی در این خصوص 
چیســت، گفت: فقط موضوع بــه وزارت خارجه 
ارتباط ندارد. دستگاه های مختلف از جمله وزارت 
خارجه، وزارت کشــور و دستگاه های دیگر در این 
رابطه مســئول هستند. اتفاقا یکی از دلایلی که الان 
می بینیم یک موضوع انسانی که ایرانی ها بارها به آن 
افتخار می کردند که ایران یکی از پناهنده پذیرترین 
کشورهای دنیا است و این یکی از خصایص انسانی 
خوب بــرای ایرانی ها بود در حال حاضر تبدیل به 
تهدید شده است. دلیل آن همین، نگاه بخشی است.
وی افــزود: البته دلایلــی دارد که یکی از مهم 
ترین آن، نگاه بخشی نگر است. یعنی هیچ وقت هیچ  
سیاســت جامعی در این رابطه شکل نگرفته و من 
معتقد هســتم در درجه اول باید دستگاه ها سیاست 
جامعی را در راستای منافع ملی کشور و البته با رعایت 
حســن همجواری و اصول انسانی در پیش بگیرند. 
لذا الان شــما با هرکدام از مسئولان وزارتخانه ها و 
دســتگاه های مختلف مصاحبه کنید، هرکدام یک 
موضع حق به جانب می گیرند و دستگاه های دیگر 
را به عنوان مسئول معرفی می کنند. این آشفتگی در 
بخش های مختلف سیاست خارجی ایران دیده شده 

و این هم یکی از مسائل است.
این تحلیل گر مســائل سیاســی تصریح کرد: 
موضــوع دومی که وجود دارد این اســت که واقعا 
موضوع مهاجران در ایران تبدیل به یک مافیا شــده 
اســت. یعنی من برخــی از مصاحبه ها و خبرها را 
می بینم، بعضی از آن ها لاپوشانی است. واقعیت این 
اســت که ما الان با یک مافیای قاچاق انسان مواجه 
هستیم نه فقط با موضوعی تحت عنوان پناهندگی و 
خیلی از این مافیا سود می برند، من زمانی که موضوع 
را بررسی می کردم، به کمپ ها در نقاط صفر مرزی 
می رفتم، خیلی از مهاجران کشــورهای همسایه که 
عمدتا از افغانستان و بعضا از پاکستان و جاهای دیگر 
هم بودند، برای چندمین بار بود که وارد می شــدند، 
بازداشــت می شدند و به افغانســتان برگشت داده 
می شــدند. می گفتند برای هربار بــه افراد و برخی 
شــبکه ها پول پرداخت می کنند یعنی حداقل ۵۰۰ 
دلار برای هر بار ورود پرداخت می کردند، بنابراین 

یک مافیا شکل گرفته است.
وی افزود: تعریف مافیا از نظر من این اســت 
که هر پدیده ای وقتی به حدی قوی شــد که امکان 
برخــورد قانونی و سیاســت گذاری مؤثر را از یک 
کشــور گرفــت، یعنی مافیا به وجود آمده اســت. 
وقتی عده ای سودشــان در قاچاق انسان باشد، این 
قاچاق به راحتی قابل کنترل نیســت و متأسفانه ما 
نه با موضــوع پناهندگان، بلکه بــا مافیایی مواجه 
هســتیم که از مظلومیت این مهاجران و پناهندگان 
سوء اســتفاده می کنند. لذا باید بــا رخنه این مافیا و 

قدرت و نفوذشان حتما برخورد شود.
فلاحت پیشــه تصریــح کرد: موضوع ســوم 
سوء اســتفاده های سیاسی  اســت که اخیرا شنیده 
می شــود. مثلا برخی از افــراد را می بینیم که با یک 
نگاه کاملا سیاســی – انحرافی حتی این موضوع را 
مطرح می کنند که به این اتباع حق رأی بدهند که در 
انتخابــات حضور پیدا کنند یا غیره. این نگاه، کاملا 
نگاه ضدمنافع ملی اســت. یعنی مشروعیت بخشی 
به تغییر بافت جمعیتی در کشــور که باید اصل این 
موضوع جرم انگاری شــود. یعنی کسانی که سعی 
می کنند از موضوع آوارگان استفاده سیاسی کنند به 
نظر من جرم علیه منافع ملی دارند و متاسفانه کسانی 
با اتهامات خیلی ســبک تر محاکمه شدند که به نظر 
من، این اتهام خیلی سنگین تر از آن اتهام است. یعنی 
یک عده سعی می کنند سوءاستفاده سیاسی کنند. اگر 
یک نظام سیاســی توانایی لازم را نداشته که بتواند 
مردم را پای صندوق های رأی بیاورد، باید در جای 
دیگر مسأله را بررسی کرد نه آنکه شلوغی صندوق 

را با حق رأی دادن به اتباع خارجی شکل بدهند.
نماینده پیشین مجلس در ادامه گفت: موضوع 
بعدی که خیلی مهم است و به آن دامن زده می شود، 
وصل کردن این موضوع به کینه و اختلاف اســت و 
طبق امر این کار صورت می گیرد. می بینیم برخی این 
موضوع را تحلیل می کنند و کسانی که به بی سامانی 
مهاجران در کشور، نقد دارند را افراد سنگدل و افراد 
کینه توز معرفی می کنند. در صورتی که من معتقدم 
چنین افرادی که این هشــدارها را می دهند،  دلسوز 
این کشــور هستند، نمی شود یک دهم تا یک هشتم 
جمعیت ایران از اتباع خارجی باشــد و کشور این 
را به عنوان یک آســیب امنیتی نشناسد. ایرانی ها در 
گذشته نشــان داده اند که با یک دید انسانی سال ها 
منابع شــان را صرف پناهندگان از اغلب کشورهای 
همســایه کردند؛ اما الان یک تهدید امنیتی و تغییر 

بافت جمعیتی دیده می شود که خطرناک است.
وی افــزود: موضــوع آخری کــه می خواهم 
بگویم، این اســت که از یک زمانــی این موضوع 
تبدیل به تهدید شــد و برخی از مســئولان ما را از 
خواب بیدار کرد دلیل آن هم این بود که شاید بخش 
اعظم نظامیان افغانستان که نتوانستند در مقابل طالبان 

مقاومــت کنند، به ایران مهاجرت کردند. به عبارتی 
با توجه به اینکه عملا فقط دو کشور برای مهاجرت 
وجود داشــت، یکی پاکستان و دیگری ایران، چون 
موج طالبان از مرزهای پاکستان وارد شد، عملا هیچ 
نظامی افغانســتانی از مرز پاکستان وارد افغانستان 
نشــد و اغلب نظامی ها وارد ایران شدند. پاکستان 
در مرزهای خودش شــرایط جنگی اعلام کرده و با 
زور یک میلیون مهاجر افغانستانی را اخراج می کند. 
من معتقــدم این مهاجران به طــور طبیعی مقصد 

بعدی شان ایران خواهد بود.
این تحلیل گر مســائل سیاسی در پاسخ به این 
ســوال که راهکار دیپلماسی و وزارت کشور برای 
حــل این معضل چیســت، گفت: اعتقــادم بر این 
اســت، همان طور که در سراسر دنیا برای مهاجران 
و پناهندگان ســاماندهی وجــود دارد، در ایران هم 
بایــد این کار صورت بگیرد و هرگونه مقابله با این 

ساماندهی جرم انگاری شود.
وی ادامــه داد: راه حــل این اســت که ابتدا 
فراخوانی که وزارت کشــور داد، حتی اگر تمدید 
شد به عنوان یک فراخوانی که همراه با هشدارهای 
اجرایی است اعلام شود. همه مهاجرانی که در ایران 
هستند، به صورت اظهارنامه ای حضور خودشان را 
اعلام کنند. موضوع بعدی این اســت که مانند همه 
کشورهای دیگر باید برای مدیریت پناهندگان چه 
بخشــی که در کشور حضور دارند و چه بخشی که 
حضورشــان در کشــور قابل قبول نیست و باید به 
افغانســتان بازگردند سازوکاری شکل بگیرد. تمام 
کسانی که ثبت نام نمی کنند باید همه آنان را به عنوان 
حضــور غیرقانونی قلمداد کرد که باید به کشــور 
خودشــان بازگردانده شوند. یعنی به عبارتی اولین 
قانون شکنی آنها بزرگترین قانون شکنی آنهاست که 
حاضر نیستند حضور خود را در کشور اظهار کنند و 
اگر این کار را نکردند، دولت موظف است این افراد 

به خاک افغانستان استرداد کند.
وی افــزود: البتــه واقعیتی هم وجــود دارد، 
من معتقــدم یک معضلی که همه ســازوکارهای 
داخلی را به شکســت کشــانده موضوع انســداد 
مرزها اســت. ترکیه در طول ۳ ســال بین مرز خود 
و ایران را دیوارکشــی کرد. دیوارهای ۳ متری با ۲ 
متر ســیم خاردار و البته روی همین دیوار مسلسل 
خودکار قرار داده و در طول ۳ سال این کار عظیم را 
انجام داده اســت. اما ۳۰ سال است که ردیفی تحت 
عنوان انســداد مرزها در بودجه ایران وجود دارد که 
هیچ وقت منجر به انســداد مرز نشد و من معتقدم نه 
بی کفایتی عمرانی که معمولا در خیلی از پروژه های 
عمرانــی وجود دارد مانع این کار اســت و نه کمی 
نقدینگــی و بودجه بلکه مافیا اولین کار پرکاری که 
کرد جلوگیری از شــکل گیری انســداد مرزها بود. 
چــون حتی اگر بپذیریم عمر پروژه های عمرانی در 
ایران در بدترین شرایط ۵ تا ۸ برابر زمان مقرر شده 
است، عمر پروژه انسداد مرزها به شاید ۱۷-۱۸ برابر 

زمان مقرر رسیده است.
وی تصریح کرد: من معتقدم در شرایط کنونی، 
کشــور ما بــه راحتی می تواند این مشــکل را حل 
کنــد و البته راه حل آن این اســت که در درجه اول 
مجلس شــورای اســلامی، دو تحقیق و تفحص را 
در دســتور کار قرار دهد؛ یک تحقیق و تفحص از 
سرنوشــت طرح های مربوط به انسداد مرزها که به 
چه روزی دچار شــده، چه موانعی داشــتند و چرا 
نهایی نمی شــوند؟ و دومیــن تحقیق و تفحص از 
عدم اجرای سیاست های مهاجرتی کشور که منجر 
به شکل گیری بحران کنونی شده است. من معتقدم 
مجلس و دولت حداقل در بودجه امسال که ۱۵ آذر 
به مجلس می آید، باید ردیف ویژه ای را برای تکمیل 
انسداد مرزها شکل بدهند تا این مشکلات حل شود. 
چون من از همان کمپ هــای پناهندگان که دیدار 
می کردم، کسانی بودند که بعضا سابقه بیش از ۳ بار 
ورود به ایران و اســترداد را داشتند و می گفتند حتی 
اگر مسترد شوند بار دیگر ۵۰۰ دلار را جمع می کنند 
تا به مافیا بدهند و وارد کشــور شوند. اینها واقعیتی 
است که من معتقدم نیازمند یک عزم مشترک برای 

حل آن است.
فلاحت پیشــه در پاســخ به این سوال که این 
نگرانی را به چه شــکل می توان در دســتگاه های 
اجرایــی و قانون گــذاری برطــرف کــرد، گفت: 
واقعیت قضیه این است که در حال حاضر میانگین 
برخورداری اتباع بیگانه از سیاست های حمایتی و 
هزینه های یارانه ای دولت بســیار بیشتر از میانگین 
اســتفاده ایرانی ها است. بخشــی از این موضوع را 
می توان با یکسری توجیهات و دلایل انسانی توجیه 
کرد. اما بخش دیگر آن ناشــی از این واقعیت است، 
دولتی که در ســاماندهی نظام حمایتی کشور ناکام 
است، تحت هیچ عنوانی نمی تواند این ضعف خود 
را توجیه کند. به ویژه کســانی که اظهار حضور در 
کشور نکردند، طبیعتا هرگونه ماندن و برخورداری 

آنها از امکانات کشور ممنوع است.
وی افــزود: مثال عرض می کنم: مثلا الان تمام 
ایرانی هــا کاملا مورد رصد قرار می گیرند. یعنی هر 
ایرانی که یک ملک به نامش است، کارت بانکی دارد، 
تمام کسانی که کارت ملی یا هرگونه کارت شناسایی 
دارند و .. تمام آن ها کاملا در کشور رصد می شوند و 
دولت به راحتی می تواند در عرض چند دقیقه به آنها 
دسترســی پیدا کند و به عبارتی هیچ ایرانی زندگی 
پنهانــی از دولت ندارد. اما چیزی حدود بیش از ۶۰ 
تا ۷۰ درصد مهاجرینی که در کشــور هستند، چون 
از لحاظ ســجلی شــرایط برخورداری از خدمات 
ســجلی را ندارند، عملا هیچ گونه رصدی در مورد 
آنها وجود ندارد. لذا هر آن ممکن اســت تبدیل به 
یک مشکل اجتماعی یا امنیتی شوند. آن مشکلی که 
الان خودش را نشــان داده مشکل اقتصادی و بعضا 
مشــکلات اجتماعی اســت که باید از تبدیل آن به 

مشکل امنیتی جلوگیری شود.
فلاحت پیشه در پاسخ به این سوال که با توجه 
به آنکه شــما از وجود مافیا در این حوزه نام بردید، 
آیا راهکاری برای برخورد با آن ها وجود دارد، گفت: 
ما می بینیم در کشــور وقتی کســی جرمی مرتکب 
می شود، بلافاصله در طول چند سال و حتی زمانی 
که در شرایط اتهامی است، اخبار آن منتشر می شود. 
وقتی که در کشور ما جرمی ۸ ماه پیش شکل گرفته، 
بعد از ۸ ماه تازه یکسری اخبار سربسته داده می شود، 
این یعنی مافیا پشتش است. مافیا عبارتند از جریانی 
که نفوذ در ســاختارهای مختلف دارد. راه نفوذ باید 
بسته شود و باید با مافیای یقه سفید مهاجران مقابله 
کرد. آن چیزی که ما می گوییم مربوط به مهاجرانی 
هســتند که مظلومانه به هر دلیل و در هر شرایطی از 
آنها سوءاستفاده می کنند و وارد کشورهای مختلف 
از جمله کشــور ما می شــوند. اما مافیای یقه سفید 
آنهایی هســتند که در جاهای مختلف نفوذ دارند و 
کماکان این کار برای آنها ســودآور اســت و هرچه 
به مرزها نزدیک می شــویم این مافیای چندگانه هم 
در گروه دزدان به هم نزدیک می شــوند و تبدیل به 
قدرتی می شــوند که کسی نمی تواند با آن برخورد 

کند.
وی افزود: برای اولین بار این موضوع را در این 
مصاحبه می گویم. من یکبار به یک استان مرزی رفتم 
و به هرشکلی که بود و علیرغم برخی کارشکنی هایی 
که انجام شــد، نقطه صفر مرزی را دیدم و استاندار 
آنجا از من تشکر کرد. آن استاندار با من درددل کرد 
و گفت برای من ننگ بود که ۵ ســال اســتاندار این 
استان مرزی هستم اما هنوز نتوانستم به مرز بروم زیرا 
اجازه نداده اند که مرز را ببینم. شــما ببینید استاندار 
کشور نتوانسته بود مرز استان محل خدمت خود را 
ببیند. یعنی نماینده اصلی دولت نتوانسته بود مرز را 
ببیند و از بنده تشکر کرد. جالب این است که در آن 
زمان بنده می خواستم بروم کلی کارشکنی صورت 
گرفت که من مرزها را نبینم، چون من در یک ســال 
از تمام نقاط صفر مرزی بازدید کردم. بنابراین وقتی 
می گوییم مافیا، متاســفانه با مافیای یقه سفید مواجه 
هســتیم. معتقدم یک مجوز جدی و فراقوه ای برای 
مقابله با مافیاهای چندگانه در کشــور نیاز است. از 
جمله مافیایی که یکی از نتایج آن، پدیده تغییر بافت 

جمعیتی در کشور است.

نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس و دولت حداقل در بودجه امسال که ۱۵ آذر به مجلس می آید، باید ردیف ویژه ای را برای تکمیل 
انسداد مرزها شکل بدهند تا مشکلات مربوط به مهاجران غیرقانونی حل شود. من از کمپ های پناهندگان که دیدار می کردم، کسانی بودند که بعضا سابقه 
بیش از ۳ بار ورود به ایران و استرداد را داشتند و می گفتند حتی اگر مسترد شوند بار دیگر ۵۰۰ دلار را جمع می کنند تا به مافیا بدهند و وارد کشور شوند. 

اینها واقعیتی است که من معتقدم نیازمند یک عزم مشترک برای حل آن است.

اعتقــادم بــر ایــن اســت، همان طــور کــه در سراســر دنیــا بــرای مهاجران 
کار  ایــن  بایــد  هــم  ایــران  در  دارد،  وجــود  ســاماندهی  پناهنــدگان  و 
صــورت بگیــرد و هرگونــه مقابلــه بــا ایــن ســاماندهی جرم انگاری شــود.

سرویس سیاسی - »محمدمهدی 
ذوالفقارزاده« مدیرکل سیاســتگذاری 
و برنامــه ریزی فرهنگــی و اجتماعی 
وزارت علوم در مورد سیاســت های 
فرهنگــی و اجتماعی دانشــگاه ها در 
سال تحصیلی جدید بیان کرد: ابتدا باید 
توضیح داد که منظور ما از سیاستگذاری 
چیست؟ عمده تصوری که از خط مشی 
وجود دارد، این است که یک سری آمال 
و آرزو مدون می شــود و در قالب سند 
ارائه می کنیم که ســند سیاستی است. 
عمدتا خیلی از این آمال و آرزوها کلی است و عملا به طرح و برنامه تبدیل نمی شود. 
مدیرکل سیاستگذاری و برنامه ریزی فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم ادامه 
داد: سیاست هم باید آمال و آرزوها یا به تعبیر دقیق تر آرمان ها را ببیند هم واقعیت های 
کف دانشــگاه یا جامعه را مدنظر قرار دهد. تلقی ما از سیاست و تلفیق آرمان ها و 
سیاستگذاری اینگونه است. ذوالفقارزاده تصریح کرد: همچنین سیاست باید امتداد 
طرح و برنامه داشته باشد و صرفا در یک فضای سیاستی باقی نماند. این دو اصل 
را مبنا قرار داده ایم و در دفتر سیاستگذاری و برنامه ریزی فرهنگی و اجتماعی سه 
اولویت را بیشتر مشخص نکرده ایم؛ اولویت های سیاستی ما فقط سه مورد است و 
۳۰ یا ۴۰ سیاست را اعلام نکرده ایم. مدیرکل سیاستگذاری و برنامه ریزی فرهنگی 
و اجتماعی وزارت علوم افزود: سیاســت اول ما این است که عینک فرهنگ را به 
چشم می زنیم و تبیین می کنیم که انتظار از فرهنگ داخل دانشگاه چیست؟ پاسخ به 
این سوال اولویت اول ماست. اگر کارویژه داخلی فرهنگی را از دانشگاه ها حذف 
کنیم، چه اتفاقی می افتد؟ انتظار داریم در محیط دانشگاه ها اخلاق، بینش و معرفت 
دانشــگاهیان رو به رشــد و تعالی باشد و می خواهیم فرهنگ تربیتی آن ها محقق 
شود. افراد دانشگاهی باید اخلاق علمی را یاد بگیرند، تعامل با یکدیگر را بیاموزند، 
مدارا و تاب آوری را افزایش دهند، با نشاط و پویا باشند. همچنین صداقت و امانت 
داری که جزو ارزش های انسانی است در فضای دانشگاهی باید به صورت ویژه و 
دقیق تر رعایت شود و جست و جوگری و تلاش برای شناخت حقیقت و عالم را 
باید مدنظر قرار دهند. او تاکید کرد: این موارد اولویت اول ماست که باید برای آن 
طرح و برنامه داشته باشیم. چند طرح ذیل این اولویت بندی ها تعریف شده است. 
به عنوان نمونه اینکه بتوانیم فضای گفت و گو و آزاداندیشی را دامن بزنیم خیلی 
مهم است. این همان فضای تبیین گری است. ضمن اینکه باید برای تحقق اولویت 
ها، بتوانیم رابطه مسئولین و دانشگاهیان را با مسئولان تسهیل کنیم تا بتوانند حضور 
بیشتری در کنار دانشجویان داشته باشند. حداقل برای محقق شدن این دو مصداق؛ 
کرســی های آزاداندیشی را پررنگ کرده ایم، جشنواره برهان و ستاد گفت و گوی 
اثر بخش بین مسئولین و دستگاه های اجرایی و دانشگاهیان را پیش برده ایم. وزیر 
علوم اردیبهشــت ســال ۱۴۰۱ به اعضای هیات دولت نامه ای زدند و نمایندگان 
دستگاه ها در سطح عالی معرفی شدند و در سطح عالی به معاونت فرهنگی آمدند و 
فضای گفت و گو شکل داده شد. این نمایندگان به روسای دانشگاه ها معرفی شده 
تا بتوانند با آن ها ارتباط بگیرند و از حضور آن ها در فضای دانشگاه در جهت گفت 
و گوی اثربخش بهره ببرند. ما نمی خواهیم کارهایی که می کنیم محدود به سند شود 
و در فضای اخلاق دانشگاهیان مرام نامه اخلاقی تنظیم می شود البته که پیشتر هم 
چنین چیزی وجود داشت و موسسه انجمن علمی اخلاق کاربردی ایران نظام نامه 
خوبی را با همکاری معاونت آموزش وزارت علوم تهیه کرده بودند. در دوره های 
قبل نیز مورد تاکید بوده و ما سعی کردیم از همه تجربه های قبلی نیز استفاده کنیم 
و کارهایی که در زمینه پژوهش، آموزش، فرهنگی و… انجام شده است را تجمیع 
می کنیم تا سند جامعی را مدون کنیم. به گفته مدیرکل سیاستگذاری و برنامه ریزی 
فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم این فعالیت ها تبدیل به طرح هایی ذیل سیاست 
فرهنگی تربیتی دانشگاهیان می شود که اتفاقا فقط مربوط به اساتید یا فقط مربوط 
به دانشجویان نیست و همه دانشگاهیان را در برمی گیرد. سیاست دیگری که دنبال 
می کنیم این اســت که با همین عینک فرهنگی در دانشــگاه می ایستیم و به محیط 
دانشــگاه می نگریم. و به این توجه می کنیم که در نگاه از پس عینک فرهنگ، چه 
انتظاری از محیط دانشگاه داریم و چه کارویژه ای را باید دنبال کنیم؟و آن کارویژه ای 
که برای ما تعریف می شود را اصطلاحا با عنوان مسئولیت اجتماعی دانشگاهیان 
مطرح می کنند. دانشگاهیان باید در قبال جامعه و مسائل آن دغدغه مند و حساس 
باشند ولو اینکه داوطلبانه خودشان را در مسیر حل مسائل کشور و شناسایی آن ها 
قرار دهند. این تعریف کلی ما از مســئولیت اجتماعی اســت و چون مسائل تک 
ســاحتی نیستند، باید در فضای شبکه ای این اتفاق بیفتد. بنابراین سیاست دوم ما 
سیاستگذای مسئولیت ها و شبکه اجتماعی دانشگاهیان است. ذیل همین موضوع، 
یکی از طرح هایی که به صورت ویژه دنبال می شود، طرح نشان مسئولیت اجتماعی 
دانشگاهیان است. جایزه یا نشانی طراحی می کنیم و آیین نامه آن در حال تنظیم است 
و چه بسا از امسال اجرایی شود. هدف از این نشان یا جایزه، شناسایی گروه های 
فعال و داوطلبی اســت که مســئولانه در قبال جامعه عمل کرده اند. ما این افراد را 
نمی شناسیم و با اقداماتی که می کنند گم نام مانده اند. ترویج چنین فعالیت هایی و 
شناسایی افراد موثر در این حیطه را وظیفه معاونت فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم 
می دانیم.  ذوالفقارزاده در مورد پایش و آینده نگری فرهنگی اجتماعی دانشگاه ها 
به عنوان ســومین اولویت سیاستگذاری های فرهنگی و اجتماعی توضیح داد: دو 
ماموریت اول وضع موجود را رصد می کنند و ســومین ماموریت، آینده و فضای 
مطلوب را ترسیم می کند و فاصله این دو نقطه را می سنجد. شاخص های ارزیابی 
عملکرد فرهنگی اجتماعی دانشگاه ها ذیل ماموریت سوم انجام شده و به زودی 
نهایی می شــود. او در پاسخ به این ســوال که دانشگاه را چطور ملزم به برگزاری 
فضاهای گفت و گو و کنشگری فرهنگی و اجتماعی خواهند کرد؟ گفت: واژه الزام 
در محیط دانشگاهی محل بحث است چرا که دانشگاه ها سازمانی با درجه استقلال 
بالا هستند. البته معنای این استقلال رهاشدگی نیست. اگر بنا بر رهاشدن بود که این 
همه برنامه ریزی نمی کردیم. در ســتاد ما باید فضا و چهارچوب ها را با همکاری 
افراد فراهم کنیم تا روسا و مسئولین دانشگاهی، کارگزاران و کارشناسان فرهنگی، 

دانشجوها و گروه های دانشجویی همه در این همکاری حضور داشته باشند. 

سرویس سیاسی - نمایندگان مجلس در جریان بررسی لایحه برنامه هفتم 
توسعه، دولت را به ایجاد سازوکارهای اجرایی لازم تا پایان سال اول برنامه جهت 
اجرای حفاظت و مدیریت تالاب ها با اولویت اجرایی برنامه های جامع مدیریت 
زیست بومی، تخصیص و تامین نیاز آبی زیست محیطی و جلوگیری از برداشت 
های غیرمجاز این حقابه مکلف کردند.نمایندگان در جلسه علنی مجلس شورای 
اســلامی در جریان بررســی جزئیات لایحه برنامه هفتم توسعه، با بند )پ( ماده 
۳۸ این لایحه مبنی بر ایجاد ســازوکارهای اجرایی لازم برای اجرای برنامه عمل 
حفاظت و مدیریت تالاب ها و دریاچه های کشور با حتی المقدور جلب مشارکت 
بهره برداران و جوامع محلی در دشت های پیرامون آنها با ۱۶۷ رأی موافق، ۷ رأی 
مخالف و ۸ رأی ممتنع از مجموع ۲۱۱ نماینده حاضر در جلســه موافقت کردند.

براســاس بند )پ( ماده ۳۸  لایحه مذکور؛ دولت )وزارت نیرو( مکلف اســت به 
منظور پایداری سرزمین و مدیریت یکپارچه تالاب ها و دریاچه های کشور نسبت 
به ایجاد سازوکارهای اجرائی لازم تا پایان سال اول برنامه برای اجرای برنامه عمل 
حفاظت و مدیریت تالاب ها با اولویت اجرای برنامه های جامع مدیریت زیست 
بومی، تخصیص و تأمین نیاز آبی زیست محیطی و جلوگیری از برداشت غیرمجاز 
این حقابه با تأکید بر وظایف و اختیارات وزارتخانه های جهاد کشاورزی، نیرو و 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و سازمان حفاظت محیط زیست و با 
حتی المقدور جلب مشارکت بهره برداران و جوامع محلی در دشت های پیرامون 

تالاب ها و دریاچه ها اقدام نماید.

سرویس سیاسی - رئیس سازمان 
برنامه و بودجه گفت: امیدواریم روند 
رسیدگی به لایحه برنامه هفتم توسعه تا 
پایان مهرماه و یا حداکثر هفته اول آبان 
تمام شود و ما لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ 

را بر اساس برنامه هفتم ارائه دهیم.
داوود منظــور دربــاره رونــد 
رسیدگی به لایحه برنامه هفتم توسعه 
بــا توجه به اینکه اعلام شــده بود این 
برنامــه عدالت محور اســت و اینکه 
چقدر مجلس این شعار دولت را مورد 

نظر قرار داده است، گفت: از پیشرفت رسیدگی به لایحه برنامه هفتم در صحن 
مجلس، کاملًا رضایت داریم. یک تعامل بسیار خوبی بین دولت و نمایندگان در 

حال شکل گیری است و توضیحات دولت شنیده می شود.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه با اشــاره به این که تا الان بیش از ۲۵ ماده 
از ۱۲۰ ماده در صحن رســیدگی شده اســت، عنوان کرد: البته بخشی از موارد 
کوچک به کمیسیون برای رسیدگی مجدد ارسال شده است. یک روحیه همدلی 
و تعامــل مطلوبی را بین دولت و مجلس در جمع بندی و تصویب نهایی برنامه 

شاهد هستیم.
وی تاکید کرد: امیدواریم تا پایان مهر ماه و یا حداکثر هفته اول آبان رسیدگی 
به لایحه برنامه هفتم در مجلس تمام شود و تلاش می کنیم بودجه سال ۱۴۰۳ را 

بر اساس قانون برنامه هفتم ارائه دهیم.
منظور درخصوص این که پیش تر اعلام کرده بود در برخی از موارد الحاقی به 
لایحه توسط مجلس دولت نظر دیگری دارد و بنا بود در جلساتی به این اختلافات 
رسیدگی شود، گفت: بخش عمده موارد مورد اختلاف بین دولت و مجلس توسط 
رئیس مجلس بخش به کمیسیون تلفیق اعاده و ارجاع شد. تقریباً بخش عمده آنها 
در کمیسیون رسیدگی شد، ۱۲۰ ماده الحاقی بود که تا ۱۰۰ ماده را در کمیسیون 
تلفیق در شــیفت سوم مجلس بررسی کردیم، ۲۰ مورد هم باقی مانده است. در 
مجموع فضای رســیدگی به لایحه، همدلانه اســت و امیدواریم موارد کوچک 

باقیمانده هم تکمیل شود.

ســرویس سیاســی - حجت الاســلام ذوالنوری در خصــوص لزوم 
همسان سازی حقوق بازنشستگان گفت: سازمان برنامه و بودجه در کمیسیون 

تلفیق برای این موضوع چاره اندیشی کند.
محمدحسن آصفری، عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شوراها در 
جلســه علنی مجلس شورای اسلامی با اشــاره به ضرورت همسان سازی و 
متناسب ســازی حقوق بازنشســتگان گفت: حفظ قدرت خرید بازنشستگان 
دستور مقام معظم رهبری است. همسان سازی حقوق بازنشستگان یک مسئله 
جدی است که روز گذشته مطرح و قرار شد امروز مجدداً در دستور کار قرار 
گیرد. نماینده مردم اراک و خنداب در مجلس یازدهم تصریح کرد: نباید طوری 
پیش رویم که بررســی برنامه هفتم به پایان نزدیک شــود و ما هنوز به موضوع 

همسان سازی حقوق بازنشستگان ورود نکرده باشیم.
حجت الاســلام والمســلمین مجتبی ذوالنوری نایب رئیس مجلس که 
ریاســت جلسه علنی را برعهده داشــت، در پاسخ به تذکر این نماینده گفت: 
در برنامه ششــم همسان سازی حقوق بازنشستگان با شاغلین شکاف عمیقی 
داشــت. برنامه ششم تاکید داشت که متناسب سازی به نحوی باشد که فاصله 
حقوق بازنشســتگان و شاغلان ۱۰ درصد باشــد. بخشی از این امر در دولت 
گذشــته انجام شــد، اما لایحه ای که در دولت قبل ارائه شد، دولت جدید پس 

گرفت.
نایب رئیس مجلس ادامه داد: در حال حاضر نیز این موضوع به کمیسیون 
تلفیق ارجاع شــده، لذا خواهش ما این است که اگر دولت پولی برای افزایش 
حقوق شــاغلان دارد، باید حقوق بازنشســتگان را به تناســب افزایش دهد. 
بازنشســتگان نباید مغفول باقی بمانند، لذا خواهــش من از رئیس و اعضای 
کمیسیون تلفیق و همچنین سازمان برنامه و بودجه این است که این مشکل در 
کمیسیون چاره اندیشی شود تا بازنشستگان و پیشکسوتانی که کشور مدیون 

آنهاست، مغفول واقع نشوند.

ســرویس سیاســی - مجلس، وزارت جهاد کشــاورزی را مکلف به 
شناسنامه دار کردن محصولات کشاورزی کرد.

نمایندگان در جلســه علنی مجلس شورای اســلامی در جریان بررسی 
جزئیــات لایحه برنامه هفتم با مــاده ۳۴ این لایحه با ۱۳۶ رأی موافق، ۷۱ رأی 
مخالف و ۷ رأی ممتنع از مجموع ۲۳۵ نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند.

براساس ماده ۳۴ این لایحه به منظور افزایش سطح سلامت و ایمنی مواد 
غذایی و جلوگیری از تعارض منافع، وزارتخانه های بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی و جهاد کشاورزی مجازند برای کارآمد کردن نظارت بهداشتی و فنی 
دولت بر کارخانه ها و کارگاه های تهیه مواد خوردنی، آشــامیدنی، آرایشــی و 
بهداشــتی موضوع »قانون مواد خوردنی و آشــامیدنی و آرایشی و بهداشتی« 
مصــوب ۱۳۴۶ و »قانــون مربوط به مقررات امور پزشــکی و دارویی و مواد 
خوردنی و آشــامیدنی« مصوب ۱۳۳۴ و کشــتارگاه ها و کارخانه های تولید و 
تهیه فراورده های خام دامی موضوع »قانون سازمان دامپزشکی کشور« مصوب 
۱۳۵۰ با اصلاحات بعدی و »قانون نظارت شرعی بر ذبح و صید« مصوب، ۱۳۸۷ 
نسبت به صدور مجوز تأسیس کانون های مسؤولان فنی و بهداشتی اقدام نمایند.

آیین نامه اجرایی این بند مبنی بر چگونگی تشکیل کانون ها، آموزش، تعرفه 
خدمات و چگونگی دریافت آن ها از واحد های مذکور و نحوه فعالیت مسئولان 
فنی و بهداشتی و چگونگی اداره کانون ها، نظارت بر آن ها و مسئولیت آن ها در 
قبال وزارتخانه های ذیربط و سایر دستگاه های نظارتی ظرف ۶ ماه پس از لازم 
الاجرا شدن این قانون به پیشنهاد مشترک وزارتخانه های مذکور و با همکاری 
وزارت دادگستری و معاونت حقوقی رئیس جمهور تهیه می شود و به تصویب 

هیأت وزیران می رسد.
همچنین نمایندگان در جریان بررســی ماده ۳۴ لایحه برنامه هفتم، ضمن 
اصلاح بند الحاقی ۱ این ماده، آن را با ۱۹۵ رأی موافق، ۱۴ رأی مخالف و ۸ رأی 

ممتنع از مجموع ۲۳۹ نماینده حاضر در صحن به تصویب رساندند.
براساس بند الحاقی ۱ ماده ۳۴ لایحه مذکور؛ شناسنامه دار کردن محصولات 
کشاورزی به منظور ایجاد قابلیت رهگیری و شناسایی مبدأ محصولات تولیدی و 
بهینه سازی مصرف نهاده ها در مبدأ، توسط وزارت جهاد کشاورزی با مشارکت 

اتاق اصناف کشاورزی و سازمان نظام مهندسی انجام می گیرد.
بند الحاقی ۲ این ماده با تصمیم محمدباقر قالیباف جهت بررسی بیشتر به 

کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم ارجاع شد.
در این بند الحاقی ارجاع شده آمده است؛ کشت هرگونه محصول تراریخته 

اعم از تولید داخلی یا فراسرزمینی ممنوع است.

مدیرکل سیاستگذاری وزارت علوم  مطرح کرد: 

بازنگری در آیین نامه کرسی های 
آزاداندیشی

سازوکارهای اجرایی مدیریت یکپارچه 
دریاچه های کشور تعیین تکلیف شد

منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه:

امیدواریم تا پایان مهر رسیدگی به 
لایحه برنامه هفتم به اتمام برسد

نایب رئیس مجلس:

سازمان برنامه و بودجه برای 
همسان سازی حقوق بازنشستگان 

چاره اندیشی کند

محصولات کشاورزی شناسنامه دار 
می شوند

دوشنبه 17 مهر 1402، 23 ربیع الاول 1445 ،9 اکتبر 2023، شماره 4312، صفحه


